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Jméno a příjmení – pište do okénka Učo Číslo zadání

1
Zaškrtněte všechny správné odpovědi

1 Která slova mají otevřený kořen (končící na sa-
mohlásku)?

A bít
B brát
C dát
D pít

2 Zatrhni slova, která vznikla konverzí (nulovým no-
minálním sufixem).

A tělo
B skok
C příručí
D četba
E lov

3 Zatrhni dvojice slov s alomorfními kořeny.
A ženský/ženista
B učitelský/účelový
C kde/kudy
D odsouzenec/soudce
E opěrka/zapřená

4 Zaškrtni případy, kdy slova mají stejnou morfémo-
vou strukturu

A ctít, skrýt, slít, sžít
B uctít, umýt, úžit
C skrýt, slít, sžít
D zabít, zářit, zasít
E obout, okout, obejmout

5 Která z následujících segmentací je segmentace
tvarotvorný_základ-tvarotvorný_formant

A ne-u-věd-om-ě-l-ý
B neuvědoměl-ý
C ne-uvědoměl-ý
D ne-u-věd-om-ěl-ý
E ne-u-vědom-ě-l-ý

6 Která z následujících segmentací vyděluje konekt
A dom-orod-c-e
B domorodc-e
C dom-o-rodce
D do-morodce
E domo-rod-ce

7 Která z trojic slov obsahuje alomorfy téhož kořeno-
vého morfu

A plést, plot, plůtek
B hnilobný, hnojařský, hnací
C hrabat, hrobník, náhrobek
D sloup, slout, sloužící
E zábava, záloha, zábrana

8 Zaškrtni případy správně vydělených derivačních
afixů

A stovk-a
B ohradi-l-a
C mlád-ež
D prost-ých
E lz-e

9 Zatrhni případy, kdy u substantiva nelze vydělit su-
fix -ec

A klec
B žnec
C plec
D švec
E podlec

10 Zatrhněte případy, kdy sloveso neobsahuje kmeno-
tvornou příponu -ova-

A vykovat
B vydolovat
C vygooglovat
D vychovat
E vyžadovat

petr
Tužka

petr
Tužka

petr
Tužka

petr
Lístek s poznámkou
A. bí-0-t
B. br-á-t
C. d-á-t
D. pí-0-t
U této otázky řada z vás chybovala v tom, že zaškrtla sloveso d-á-t. Nicméně sloveso má naprosto pravidelné tvary podle typu dělat. Z toho důvodu vydělujeme kmenotvornou příponu -a- stejně jako u sloves typu br-á-t/maz-a-t. Z toho důvodu mají otevřený (končící na vokál) kořen pouze slovesa bí-0-t a pí-0-t. 
Podrobný návod k vydělení kmenotvorných přípon u slovesných tvarů lze nalézt v tabulkách a komentářích v Mluvnici češtiny 2 na s. 490 a následujících. Odkaz na pdf najdete v IS_studijní materiály.

petr
Lístek s poznámkou
A.  tělo neotvořené substantivum. 
C. Substantivum příručí je utvořeno cirkumfixem/sdruženým afixem: při- -í, D. Substantivum četba je utvořeno sufixem -b(a).
B. E. Pouze skok<skát-a-t a lov<lov-i-t je utvořeno konverzí s nulovým afixem.

petr
Lístek s poznámkou
Alomorfní kořeny jsou kd/kud, souz/soud a pěr/př.
Ve zbývajících případech jde o homonymní kořen v případě žen-sk-ý / žen-ist-a  (z fr. génie z lat. génius, 17. st. opevňovací umění, stejný kořen se oběvuje i ve slově inženýr, rovněž z fr.). Ve druhém případě uč-i-tel-sk-ý a ú-čel-ov-ý jde o náhodnou částečnou hláskovou shodu. Kořen uč a čel (souvisí s cíl) spolu nikterak nekorespondují.

petr
Lístek s poznámkou
ct-í-t, s-krý-0-t, s-lí-0-t, s-ží-0-t: NE (ctít je mimo hru)
u-ct-í-t, u-mý-0-t, úž-i-t: NE (žádná shoda)
s-krý-0-t, s-lí-0-t, s-ží-0-t: ANO
za-bí-0-t, zář-i-t, za-sí-0-t: NE (zářit je mimo hru)
o-bou-0-t, o-kou-0-t, obe-j-mou-t: NE (obejmout je mimo hru)

petr
Lístek s poznámkou
A: je správná segmentace na morfy, nikoli na tvarotvorný základ a formant;
C: Vyděluje kromě tvarotvorného formantu (tedy pádové koncovky) navíc prefix ne-. Negace se nepovažuje za součást tvarosloví (flexe - skloňování/deklinace);
D: viz A
E: viz A s tím, že je pominuto vydělení -om- (od původu formant m-ového participia, synchronně jde o příponu jmenné i složené podoby adjěktiva vědom/vědomý < věd-ě-t stejně jako např. ne-vid-om-ý < vid-ě-t).

petr
Lístek s poznámkou
Konekt, spojovací morf je většinou -o-, ale i např. -e- (báj-e-sloví), -i- (svít-i-plyn) nebo -u- (lid-u-mil) viz více zde:https://www.czechency.org/slovnik/KONEKT. 

petr
Lístek s poznámkou
A: plés-0-t, plot-0, plůt-ek-0: ANO (plot je původně něco pleteného z větví, i nyní rozplétáme drátěné ploty);
B: hni-l-ob-n-ý, hno-j-ař-sk-ý, hn-a-c-í: NE (hní-0-t a hno-j-i-t spolu jice etymologicky souvisí, ale hn-á-t níkoli );
C: hrab-a-t, hrob-n-ík-0, ná-hrob-ek-0: ANO;
D: sloup, slou-0-t, slouž-í-c-í: NE;
E: zá-bav-a, zá-loh-a, zá-bran-a: NE (neobsahuje žádné kořenové alomorfy/variantní morfy ).

petr
Lístek s poznámkou
A. -a není derivační, ale flexivní afix;
B. -l-a nejsou derivační, ale flexivní afixy;
C. -ež je derivační afix, jímž se od adjektiva mlad-ý odvozuje substantivum mlád-ež;
D. -ých není derivační, ale flexivní afix;
E. Synchroně je lze adverbium s neprůhlednou motivací. Jeho etymologická souvislos s kořenem adj. leh-k-ý je synchronně neprůhledná. 

petr
Lístek s poznámkou
B: ž-n-ec < ž-nou-t/ž-í-t;
D: š-v-ec < ší-0-t (srv. subst. še-v-0 a všechny tvary kromě nominativu sg. še-v-c-(e)-(i), ... );
E: podl-ec < podl-ý.


petr
Lístek s poznámkou
U vy-kov-a-t a vy-chov-a-t je ov součástí kořene. 



CJJ04: úkol_1 Zadání č. 1

Tato strana je prázdná.




